



DOI: 10.18572/1813-1190-2017-8-43-46

Права владельцев товарных знаков и знаков обслуживания и их гражданско-правовая защита

Царегородцев Е.А.*

Цель. В данной работе нами исследованы теоретические, методологические и практические проблемы гражданско-правовой защиты прав владельцев товарных знаков и знаков обслуживания. Изучение современного состояния этих проблем свидетельствует об их актуальности и недостаточной разработанности. **Методология:** анализ, синтез, диалектика, дедукция, формально-юридический метод, метод сравнительного правоведения.

Выводы. Были исследованы нормативно-правовые акты, регулирующие правовую охрану товарных знаков и защиту прав владельцев товарных знаков, изучены вопросы регистрации товарных знаков и их охраноспособности. Выявлена правовая сущность и определение товарного знака (знака обслуживания). Исследование мер гражданско-правовой ответственности за незаконное использование товарного знака и способов их защиты показало, что условно их можно поделить на две группы: меры государственно-принудительного порядка, обладающие признаками мер гражданско-правовой ответственности, и меры защиты в узком смысле слова, не обладающие признаками гражданско-правовой ответственности.

Научная и практическая значимость. В работе высказаны предложения по совершенствованию действующего законодательства, была исследована правоприменительная практика, связанная с правовым регулированием товарных знаков, изучены проблемные вопросы правовой охраны обозначений и защиты прав на товарные знаки, проанализированы отдельные судебные прецеденты.

Ключевые слова: интеллектуальная собственность, товарный знак и знак обслуживания, гражданско-правовая защита, Роспатент, параллельный импорт, правообладатель, принцип исчерпания права, судебная практика.

Rights of Trademark and Service Mark Holders and Civil Law Protection Thereof

Tsaregorodtsev E.A.**

Purpose. In his research Tsaregorodtsev examines theoretical, methodological and practical issues arising in the process of civil and legal protection of trademark and service mark holders. The results of analyzing the status update on the problems prove the fact that these problems are understudied and present a pressing challenge. **Methods:** analysis, synthesis, dialectic, deduction, legalistic method, method of comparative jurisprudence.

Results. The researcher has studied laws and legal acts that regulate the legal protection of trademarks as well as protection of the rights of trademark holders, and issues related to trademark registration and registrability. The author of the article has given an insight into the legal essence as well as a definition of a trademark and service mark. The results of analyzing civil penalties imposed for illegal use of trademarks as well as methods applied to protect trademarks demonstrate that these penalties and methods can be conveniently divided into two groups, state involuntary measures that bear hallmarks of civil law responsibility, and protection measures in a strict sense that do not bear hallmarks of civil law responsibility.

Scientific and practical significance. In his research Tsaregorodtsev gives recommendations on how to improve the current legislation, examines the law enforcement practice related to the legal regulation of trademarks, analyzes areas of concern associated with the legal protection of designations and trademark rights, and studies particular judicial precedents on the matter.

Key words: intellectual property, trademark and service mark, civil and legal protection, Rospatent, parallel imports, rights holder, principle of exhaustion (of trademark rights), judicial practice.

* ЦАРЕГОРОДЦЕВ ЕВГЕНИЙ АЛЕКСАНДРОВИЧ, бакалавр юриспруденции, выпускник кафедры гражданского права и процесса юридического факультета Марийского государственного университета, Eugentsar@yandex.ru

** TSAREGORODTSEV EVGENY A., Bachelor of Laws, Graduate of the Department of Civil Law and Procedure of the Law Faculty of the Mari State University

